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В статье анализируется урбанизация как ведущая тенденция развития территорий в Российской Федерации, иссле-

дуется взаимодействие муниципального права и положений неюридических отраслей научного знания. Отмечается 

негативным фактором то, что законодателем в современных правовых конструкциях не учитываются обоснованные 

выводы представителей иных наук, определяющих одним из предметов своих исследований город. Указывается на по-

требность обновления норм муниципального права в целях отражения современной территориальной основы местно-

го самоуправления и основных положений геоурбанистики, а также формирования городского права как комплекс-

ной отрасли права.
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The article analyzes urbanization as a leading trend in the development of territories in the Russian Federation, examines the in-

teraction of municipal law and the provisions of non-legal branches of scientific knowledge. It is noted as a negative factor that the 

legislator in modern legal constructions does not take into account the reasonable conclusions of representatives of other sciences 

who define the city as one of the subjects of their research. It points out the need to update the norms of municipal law in order to 

reflect the modern territorial basis of local self-government and the main provisions of geo-urban studies, as well as the formation 

of urban law as a complex branch of law.
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